
צועקים כל הדרך אל הגאולה

אמת פנימית

היום אנחנו מוצפים ב"פתרונות קסם", בהבטחות 
לשינוי בזק: "הקורס הזה ישנה לך את החיים" צועקות 
הפרסומות, "הספר הזה יוציא אותך מהחושך ויגלה 
לך את האור ברגע אחד"; "התכשיר הזה ימלא אותך 
בשמחה ובאנרגיות"; "אם תעשה רק את הדבר הזה 

את תחווה שינוי קיצוני לטובה..."

הבטחות ואשליות---

ההבטחות האלה שובות בקסמן מיליונים של אנשים, 
למרות שכולנו יודעים טוב מאוד שאין פתרונות קסם. 
אין "עצה בְּשֶׁקֶל" שבאמת תשנה לך את החיים לעומק 
ולאורך זמן, לא בגוף ולא בנפש. זה לא עובד ככה. רק 
עבודה פנימית ויסודית משנה את הבן האדם, את החיים.

אבל אנחנו גם יודעים ש"לשקר אין רגליים", ולכל 
שקר ישנו יסוד של אמת שהוא נשען עליו. וגם ברצון 
לפתרון קסם ישנו שורש אמתי, כי ישנה פעולה רוחנית 
שהיא באמת בבחינת "פתרון קסם", שהיא באמת יכול 

להביא למהפך בחיים של האדם והעולם.

בוודאי הייתם רוצים לדעת מהי אותה פעולה...

נתבונן בפרשה שלנו. ספר שמות הוא ספר הגאולה. 
עם ישראל יוצאים מעבדות לחרות. מעבדות כבדה 
וקשה מנשוא, ממרירות עצומה, מכאב וייסורים ושפיכות 
דמים – לאור גדול, לחירות, לניסים ונפלאות, לגילוי 

שכינה, למתן תורה, לאושר ועושר.

איך זה קורה? מה גורם לשינוי המדהים?

רק לצעוק אל ה’

בכל התיאורים של הגאולה בתורה ללא יוצא מן הכלל, 
מופיע גורם אחד בלבד שהוא זה שגורם לגאולה:

הצעקה לה'!

רק הצעקה לה'. אפילו זכות האבות מתעוררת אחרי 
ובעקבות הצעקה לה'.

זה עובר כחוט השני לאורך כל הפסוקים. בפרשה 
שלנו כתוב: "ויהי בימים הרבים ההם וימת מלך מצרים 
וייאנחו בני ישראל מן העבודה ויזעקו ותעל שוועתם 
אל האלוקים מן העבודה. וישמע אלוקים את נאקתם 
ויזכור אלוקים את בריתו את אברהם את יצחק ואת 

יעקב. וירא אלוקים את בני ישראל ויידע אלוקים".

וגם כאשר ה' מתגלה למשה ומצווה אותו לגאול את 
עם ישראל, הוא אומר לו שהצעקה היא הדבר שבגללו 
החליט לגאול את עם ישראל וכך כתוב: "רָאהֹ ראיתי 
את עֳנִי עמי אשר במצרים ואת צעקתם שמעתי מפני 
נוגשיו כי ידעתי את מכאוביו, וארד להצילו" וה' חוזר על 
כך שוב, בהמשך דבריו למשה: "ועתה הנה צעקת בני 
ישראל באה אלי וגם ראיתי את הלחץ אשר מצרים 
לוחצים אותם. ועתה לכה ואשלחך אל פרעה והוצא 

את עמי בני ישראל ממצרים".

וגם ב"תקציר" של סיפור יציאת מצרים שמובא 
בפרשת "מקרא הביכורים", ושאותו אנחנו קוראים 
בליל הסדר, כתוב כך: "וירעו אותנו המצרים ויענונו 
וייתנו עלינו עבודה קשה. ונצעק אל ה' אלוקי אבותינו 
וישמע ה' את קולנו וירא את עָנְיֵנוּ ואת עמלנו ואת 
לחצנו. ויוצאנו ה' ממצרים ביד חזקה ובזרוע נטויה 

ובמורא גדול ובאותות ובמופתים".

זה דבר שהוא מאוד מאוד מודגש בפשט התורה: 
הייתה גלות, בני ישראל צעקו, ובאה הגאולה. פשוט כך.

עד מתי, אבא!

כי באמת, זה הפתרון האמתי והיחיד בכל בעיה בחיים: 
לצעוק לה'.

קשה לך? צר לך? אתה או את באיזה סוג של 
"מצריים", של שעבוד, בחיים שלכם? תצעק ותיגאל. 
זו התורה. זה מה שאנחנו לומדים על העבר, וזה מה 
שאנחנו מספרים ומנחילים לילדינו. וזה המסר הפשוט 

ביותר לחיים של כל אחד ואחת.

וזה בדיוק מה שכל אחד ואחת מאיתנו מרגישים בזמן 
הזה. כל אחד מרגיש שהוא רוצה לצעוק, שזה הזמן 
לצעוק. זה מה שכל אחד ואחד מאיתנו הרגיש בהישמע 
האסון הנורא של הרציחות האכזריות בשמחת תורה, 
וזה מה אנחנו מרגישים יום יום בכל התקופה הזאת 
שבה אנחנו מתעוררים בכל יום לבשורות הקשות על 
דם ישראל שנשפך כמים. אנחנו פשוט רוצים לצעוק: 

"אבא די! אבא עד מתי!"

וזה בדיוק מה שאנחנו צריכים לעשות.

עם ישראל הקדוש, מה שעברנו, הצער הנורא הזה, 
גורם לכולנו להרגיש שאנחנו רוצים סוף לצרות. לא 
רוצים סוף לחמס, או סוף לטילים – אנחנו רוצים סוף 

לכל הצרות, סוף לגלות.

כבר בתחילת המלחמה אמרתי שעכשיו צריכים 
לצעוק ולבקש על גאולה שלימה. לא פחות. בלי הנחות. 
זה מה שה' רוצה מאיתנו וחייבים להתחזק בזה בכל עוז.

מה לך נרדם, קום קרא אל אלוקיך!

גם במצריים כל השעבוד והלחץ רק גרמו לעם ישראל 
לצעוק יותר. אם לעם ישראל היה קצת פחות לחץ – הם 
היו "נרגעים" והם כבר לא היו צועקים מכל הלב ולא 

הייתה להם גאולה שלימה.

על הפסוק שהבאנו קודם "ויהי בימים הרבים ההם 
וימת מלך מצרים ויאנחו בני ישראל מן העבודה ויזעקו" 
אומרים המפרשים שני פירושים ששניהם מחזקים 

את הרעיון הזה.

פירוש אחד אומר שפרעה הצטרע והתחיל לשחוט 
תינוקות וזה מה שגרם לעם ישראל לצעוק. כלומר, 

מאמר ראש הישיבה
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שאלות מקו ההלכה

יש לי תנור עם תא אחד, בדרך כלל אופים בו רק 

בשרי, אני מעוניינת להכשיר אותו לאפיית חלבי 

ולהחזיר אותו לאחר מכן לשימוש בשרי, האם יש 

דרך לעשות זאת?

ניתן להשתמש בתנור אחד גם לחלב וגם 
לבשר בתנאים הבאים: א( צריך להמתין 

בין החלבי לבשרי 24 שעות. ב( להסיק 
את התנור על החום הגבוה ביותר 

כחצי שעה כדי שכל האדים 
התנור  בדפנות  שנדבקו 
יישרפו. ג( אם מכניסים כעת 

תבשיל עם רוטב, ראוי לכסות 
את התבשיל עצמו, כי יש אוסרים 

במקרה כזה. ילקוט יוסף )איסור והיתר חלק 
ג’ סימן פ”ט אות פ”ח(.

אנו ממתינים לאחר אכילת בשר שש שעות 

ורק לאחר מכן אוכלים חלבי כפי מה שנפסק 

בהלכה, אמנם לילדים הקטנים זה מאד קשה לשמור 

שש שעות בפרט שהם צריכים לישון ואין לי מה 

לתת להם בארוחת ערב, האם יש מקום להקל 

לילדים קטנים?

כלל בידינו שלצורך חולה גם אם אינו חולה מסוכן 
אין צריך להמתין שש שעות ומספיק בהמתנת שעה 
אחת לאחר שאכל בשר, וטוב שיצחצח שיניים לפני 
כן. אם כן הוא הדין לגבי ילדים קטנים שדינם 
כחולה שאין בו סכנה כי צריכים להתחזק 
ולהבריא, ולכן מותר להאכיל קטן חלבי 
וגדר קטן  לאחר המתנת שעה. 
לעניין זה הוא עד גיל תשע, 
ואם הוא חלוש מאד אפשר 
עד גיל 12, וכנ”ל יולדת תוך 
שלושים יום, או מניקה שחסר 
לה חלב יכולות להקל לאכול חלבי 
לאחר המתנת שעה אחת. הליכות עולם 

)חלק ז’ עמ’ מ”ב(.

עקב בעיה רפואית אני צריך 
לשתות הרבה מים, פעמים רבות 
שאני שותה ואיני מרגיש צמא כלל, 
האם צריך לברך על שתיה זו? ומה 

הדין אם אני שותה סודה?

לגבי שתיית מים מבואר במשנה ובשלחן ערוך שאם 
אינו שותה לצמאו אינו צריך לברך, רק אם הוא צמא 
מברך על המים. אמנם לגבי שתיית שאר משקין מכיוון 
שיש לו הנאה בשתייתו צריך לברך על השתיה גם 
אם אינו צמא, ושתיית סודה לעניין זה נחשב כשאר 
משקים כי יש לו הנאה ממשקה זה שיש בו גזים. דברי 

בנייהו )חלק כ”ה סימן י”ב(.

אני אוהב לקחת משקה קר ביותר ולשתות אותו 

בבת אחת עד שאני מרגיש את הקור חודר בגרון, 

בדרך כלל אי אפשר לשתות כזה משקה קר בבת 

אחת אבל בימים חמים אפשרי, האם צריך לברך 

ברכה אחרונה אם שתיתי כשיעור רביעית?

אם המשקה ממש קפוא באופן שרוב העולם אינו 
שותה ממנו רביעית בבת אחת, אין לברך ברכה אחרונה 
מכיון שבטלה דעתו אצל כל אדם, אבל אם ישנה רגילות 
לשתות משקה זה רביעית בבת אחת יש לברך ברכה 
אחרונה. אור לציון חלק ב’ )פרק י”ד אות כ”ז( וחזון עובדיה 
)ברכות עמ’ ר”ס(. ומכיוון שיש רגילות בימי הקיץ לשתות 

קולה קר או שאר משקאות קרים מאד ושותים אותם 
בבת אחת יש לברך עליהם ברכה אחרונה. דברי בנייהו 

)חלק כ”ה סימן י”ב(. 

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
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שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

הפרשה לאורו של

הנחל נובע

כח התפילה

מובא במדרש )רבה שמות פרשה א פסקה טו( "ותחיין 
את הילדים" יש מהם שראוים לצאת חגרים, או סומים, 
או בעלי מומין, או לחתוך בו אבר שיצא יפה, ומה היו 
עושות עומדות בתפילה ואומרות לפני הקב"ה אתה 
יודע שלא קיימנו דבריו של פרעה, דבריך אנו מבקשות 
לקיים: רבון העולם יצא הולד לשלום שלא ימצאו 

ישראל ידיהם להשיח עלינו לומר הרי 
יצאו בעלי מומים שבקשו להרוג 
אותם, מיד היה הקב"ה שומע 
קולן ויוצאין שלמים, אמר ר' לוי 
הרי אמרת את הקלה אמור את 
החמורה יש מהן שראוין למות 
בשעת יציאתן, או אמן לסכן בם 
ולמות אחר יציאתן, והיו עומדות 
בתפלה ואומרות להקב"ה רבונו 

של עולם תלה להם עכשיו ותן 
להם נפשותיהם שלא יאמרו ישראל הן הרגו אותן, 

והקב"ה עושה תפלתן לפיכך "ותחיין את הילדים" 
עכ"ל לשון המדרש.

לומדים מכאן מוסר השכל עצום, רואים מכאן עד 
כמה כח התפילה- אפילו עוברים שהיו בעלי מומין, 
חרשים או סומין יצאו בריאים ושלמים. ולא זו בלבד, 
אלא אפילו נשמות שלא היו ראויות לחיות, ואמהות 
שנקבע בשמים שלא תשארנה בחיים אחרי לידתן, ע"י 

תפילת המיילדת ניתנו להם חיים, כמו שאמר המדרש 
"והקב"ה עושה תפילתן". מכאן  נלמד כי ע"י התפילה 

אפשר להפוך את הטבע.

וכמו שמובא בתורה )שמות פרק ב כג( "וַיְהִי בַיָּמִים 
הָרַבִּים הָהֵם וַיָּמָת מֶלֶךְ מִצְרַיִם וַיֵּאָנְחוּ בְנֵי יִשְׂרָאֵל מִן 
הָעֲבדָֹה וַיִּזְעָקוּ וַתַּעַל שַׁוְעָתָם אֶל הָאֱלֹהִים מִן הָעֲבדָֹה", 
בפסוק זה מדייק הרמב"ן: ויהי 
בימים הרבים ההם לא יאמר 
"בימים ההם" ו"ביום ההוא" רק 
יזכיר  הזמן העומד אשר  על 
המאורע בו, אבל לאחר העת 
והראוי  כן"  "ויהי אחרי  יאמר 
בכאן שיאמר ויהי אחרי ימים 
רבים וימת מלך מצרים על כן 
אמרו רבותינו )שמו"ר א מא( כי 
לפי שהיו ימים של צער קורא אותם 
רבים. ולפי דעתי, ממשיך הרמב"ן כי טעם הכתוב 
הזה ירמוז על הימים שהיה משה בורח מפני פרעה, כי 
באמת בנעוריו ברח, שהכתוב אמר ויגדל משה ויצא אל 
אחיו, שהיה זה מיד כאשר גדל ועמד על דעתו, והגידו 
לו כי הוא יהודי, ונכסף לראות סבלות אחיו ועמלם 
ולחצם, וביום ההוא שיצא הכה את המצרי, וביום השני 
הלשינו עליו וברח הנה היה כבן שתים עשרה שנה, 
כאשר הזכירו רבותינו )שמו"ר א ה(, ועל כל פנים לא 

הגיע לעשרים, ובעמדו לפני פרעה היה בן שמנים, אם 
כן עמד כמו ששים שנה בורח מלפני פרעה:

ובפסוק כה' כותב הרמב"ן: והאריך הכתוב להזכיר 
טענות רבות בגאולתם, "וישמע אלוהים את נאקתם", 
"וידע  "וירא אלוהים",  "ויזכור אלוהים את בריתו", 
אלוהים", "כי ידעתי את מכאוביו" להלן )ג. ז(  כי אע"פ 
שנשלם הזמן שנגזר עליהם לא היו ראויים להגאל, כמו 
שמפורש על ידי יחזקאל )יחזקאל כ ח(, אלא מפני 

הצעקה קבל תפלתם ברחמיו:

דייק מדברי הרמב"ן המגיד הירושלמי רבי שלום 
שוודרון זצ"ל ואמר: אם אנו מצרפים את שני קטעי 
הרמב"ן הנ"ל נבין דבר אחד: שבעצם שישים שנה 
חיכו עם ישראל לגאולתם רק מפני שעדיין לא הבינו 

שצריכים לצעוק ולהתפלל!!

כי לפי דברי הרמב"ן משמע, שבהיות משה בגיל שתים 
עשרה שנה כבר היה בכוחו להרוג את המצרי, אז למה 
לא שלחו כבר אז הקב"ה לגאול את עם ישראל - והרי 
כפי שפירש הרמב"ן בפסוק כה' כבר נשלם זמנם 
להיגאל? אלא התשובה היא כאמור, מפני שכל אותם 
שישים שנה עם ישראל לא התפללו, אבל ברגע שהבינו 
שרק הצעקה והתפילה תעזור, אז הגיע זמנם להיגאל...

גם כאן רואים דבר מחזק מאוד מה שחסר לאדם 
בעצם זה תפילה התפילה יש בכוחה לשנות את הטבע 
אפילו את הגזירה שנגזרה על עם ישראל שיהיו במצריים 

מספר שנים יש בכוח התפילה לשנות את הטבע.

שישים שנה חיכו 
עמ"י לגאולתם 
מפני שעדיין לא 
הבינו שצריכים 

ולהתפלל!!
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כרטיס כניסה לגן עדן

יהודי נכבד חי בעיר אומן, לעת זקנתו חשקה נפשו 
לעלות לארץ הקודש ולזכות להיקבר אחרי מאה 
ועשרים באדמת הקודש. מכר את כל רכושו ונסע 
לארץ ישראל. לא עברו אלה ימים מעטים והיהודי 
הנ"ל חזר בחזרה לעיר אומן, כל בני העיר שראו 
שהיהודי הנכבד חזר לעיר החלו לדרוש ולשאול 

למה ומדוע?

אך הוא לא עונה להם. כולם מנסים לחקור אותו 
מה הסיבה שחזר מארץ ישראל אך הוא שתק ושוב 
שתק. לאחר תקופה לא ארוכה חלה היהודי זקן 
ושלח שליחים לקרוא לגבאים של החברה קדישא 

כי דבר מה חשוב מאוד לו אליהם.

הגיעו הגבאים והזקן החל מדבר איתם דברים שאין 
בהם ממש, הלכו הגבאים ממנו 
ועזבו אותו. למחרת שוב שלח 
שליחים לקרוא לגבאי החברה 
קדישא. הם באו שוב אך שוב 
דיבר איתם דברים שאין בהם 
ממש, הגבאים הרגישו שזה 
בזבוז זמן ולכן עזבו את הזקן 
בביתו בידיעה ששוב הם לא 

באים אליו כי זמנם חשוב. ביום 
השלישי שוב שלח את השלוחים לקרוא לגבאים 

אך הם סרבו להגיע הזקן ביקש מהשולחים שיבקשו 
ויתחננו בשמו והוא מבטיח שהפעם יסביר להם את 
פשר הימים הקודמים. הגבאים התרצו והגיעו לביתו 

של הזקן הנכבד והוא מספר להם:

"בצעירותי עבדתי במסחר ולרגל מסחרי הייתי 
נוסע הרבה לירידים בכל האזור, הרבה פעמים 
נסעתי לירידים באזור העיר ברדיטשוב  ואז הייתי 
מתעכב יום או יומיים אצל הרבי הקדוש רבי לוי 
יצחק מברדיטשוב. "באחד מנסיעותיי בחזרה לעיר 
אומן עברתי בברדישטוב והגעתי לבית של הצדיק 
והנה אני רואה את הצדיק עומד עטור בתפילין 
וטלית ואומר בניגון ובדבקות נפלאה את הפסוקים 
והפרשיות קודם התפילה. לא הרהבתי עוז בנשפי 
להפריע לרבי אז עמדתי בחדר סמוך והקשבתי 

לתפילתו המתוקה והמיוחדת של הרבי.

"והנה קולות גבוהים וצעקות של אנשים ונשים 
שנכנסו לתוך החדר של רבי וכולם רבים וצועקים 
אחד על השני באנו להתדיין בפני הרבי אמרו. החלו 
לסדר את דברים ואני שומע הכול מהחדר הסמוך.

"יהודי עני אחד שעוסק בחלפנות לפרנסתו לווה 
כסף ועושה עימי חלפנות מטבעות בכסף שלווה 
ובהפרש שיצא לו היה מתפרנס בדוחק, ומחזיר את 
חובותיו וחוזר חלילה. והנה אומר העני לרבי לוויתי 
אתמול שלוש מאוד רובלים ובלילה אבד לי הכסף, 
אין זה אלה שהמשרתת שבביתי לקחה את הכסף. 
צעק עליה העני צעקות רמות אך היא אומרת שזה 
לא אצלה, הלכה לבית הוריה בוכה ומיללת על 
שהעני היכה אותה וצעק עליה". באו הוריה לעני 
והחלו לריב עד החליטו לבוא לרבי שיעשה להם 
דין תורה. "שמע הרבי את סיפורם ואמר: 'רואה אני 
שהמשרתת לא לקחה את הכסף, ורואה אני שגם 
הכסף נעלם לעני, אך אני לא רואה איפה השלוש 
מאות רובל.' "הלך הצדיק בחדרו הלוך וחזור ואינו 
יודע איך לחלץ את המצב, פתאום נעצר ואמר: 'מי 
שיביא לי שלוש מאות רובל למלא 
לעני את הפסדו אני מבטיח לו 

עולם הבא.'

"ואני עמדתי בחדר הסמוך 
נכנסתי  ותכף  זאת  שמעתי 
ובידי הכסף ושאלתי  לחדר 
את הרבי: 'האם תוכל לכתוב 
לי הבטחה זאת גם בכתב?' 

והצדיק הבטיח.

בירך את המשרתת שבזכות הביזיון והצעקות 
תזכה במהרה בשידוך, נתן לעני את הכסף ובירך 
אותו שיצליח בכל אפשר יפנה. ולי נתן פתק ואמר 
לי אל תפתח אותו עד שיגיע יומך, שתדע שזהו 
יומך האחרון ואל דאגה אתה תרגיש זאת תיתן את 
הפתק לחברה קדישא שיקברו אותו ביחד אתך, אך 
לך בשום אופן אסור לפתוח את הפתק. וכך היה 
שמרתי את הפתק בתוך הכריכה של הסידור שלי 
כל השנים, שהגעתי לארץ ישראל פתאום נזכרתי 
שהסידור, אוי הסידור נשאר באומן, מייד חזרתי 
לכאן בלי שהיות. וביומיים הקודמים שקראתי לכם 
הייתי בטוח שיומי הגיע אך אחרי שהגעתם הבנתי 
שזה לא היום, אך לא יכולתי לספר לכם והיום אני 
בטוח שזה יומי האחרון קחו את הפתק ותקברו 
אותו עימי." לאחר כמה דקות השיב את נשמתו  
הטהורה ליוצרה. אנשי החברה קדישא פתחו את 
הפתק וראו את הכתוב: " פתח לו שערי גן עדן לוי 

יצחק בן שרה" והגבאים קברו את אותו 
יהודי ביחד עם הפתק.

שאמנם כבר לפני כן בני ישראל עבדו וסבלו והוכו, 
אבל הם עדיין לא הגיעו לנקודת השבירה שמתוכה 
פורצת הצעקה. והם היו צריכים את הגזירה הנוראה 
הזאת של שחיטת תינוקות שתביא אותם לצעקה 

כדי שתבוא הגאולה.

פירוש נוסף אומר שעד שמת המלך קיוו בני 
ישראל שהמלך ימות והגזירות שלו יתבטלו, זאת 
אומרת שהם תלו תקוותם שהמצב ישתפר מסיבות 
כאלה ואחרות ולכן הם לא צעקו. אבל כשהמלך 
מת וקם מלך חדש והגזירות המשיכו ביתר שאת 
וכבר לא היה להם למה לצפות – רק אז בני ישראל 
צעקו מעומק ליבם כמו שצריך. וגם עכשיו, כולנו 
מרגישים שבשמחת תורה ה' עורר אותנו בלחץ 
ובצער בלי שום פרופורציה למה שחווינו בעשרות 
השנים האחרונות עד כה, והלבבות של עם ישראל 
מבקשים את ה'. ולכן אנחנו חייבים להחיות בתוכנות 
את הרצון לצעוק בלי סוף עד הגאולה; אסור לנו 
"להירדם", אסור לנו להרפות מהצעקה. אם אנחנו 
לא צועקים מספיק זה מראה חלילה שלא כואב לנו 
מספיק, כי כשכואב – צועקים. ואז חלילה צריכים 
לעורר על ידי דברים קשים יותר, הָיֹה לא תהיה. 
אבל אם אנחנו רוצים לומר לה' די לצרותינו, אנחנו 
צריכים להראות לו שהבנו את המסר, שזה כבר 
מספיק כואב לנו, ושאנחנו כבר עכשיו צועקים, 
ושאנחנו לא סומכים על שום פתרון צבאי או מדיני, 

אלא אנחנו סומכים אך ורק עליו יתברך.

עם אחד – לב אחד

זכינו להוציא חוברת הנקראת "לאהוב כל יהודי כמו 
הבן שלי". וכל אחד מאיתנו צריך להרגיש שכל חייל 
וכל יהודי בכל מקום סכנה וצער – הוא בנו ובתו, והוא 
חייב לצעוק עליהם כמו שהוא צועק לה' על הילדים 
שלו, כמו האמהות שלא ישנות בלילה ומתפללות 
בלי סוף. לכן כשאנחנו לא צועקים רק על עצמינו 
ועל צרותינו האישיות, אלא על כל הצרות של כל עם 
ישראל, ועל הצער של הקב"ה שמצטער מאוד בצער 
של הילדים שלו. ובעיקר אנחנו צועקים על צרות 
הנפש, על החרדות והבהלות, על ההתמכרויות ועל 
הדיכאונות, על מעוכבי הזיווגים והבתים המתפרקים, 
על הילדים שיוצאים לתרבות רעה. אלה צרות הנפש 
הענקיות שכולנו צריכים לצעוק עליהן תמיד ובפרט 
עכשיו שקל יותר להרגיש את הכאב של עם ישראל.

עם ישראל הקדוש, "מה לך נרדם, קום קרא אל 
אלוקיך". המסר הפשוט של התורה בפרשת השבוע 
הוא שכשקמים וצועקים באה הגאולה. אם אנחנו 
רוצים שהצרות האלה יהיו באמת הצרות האחרונות 
ונתחיל לראות ניסים ונפלאות וגילוי מלכות ה' בעולם 
ורק טוב וחסד לעם ישראל, צריכים לצעוק מכל 
הלב. לומר תהלים בזעקת הלב, לצעוק בהתבודדות 
במקום שאין איש, לצעוק מן הלב בתפילות שמונה 

עשרה, בקברי צדיקים.

"אל תיתנו דמי לו" אומר הנביא, כלומר, אל תיתנו 
לה' שקט, תעשו הרבה הרבה רעש בארץ ובשמים, 
"עד יכונן ועד ישים את ירושלים תהילה בארץ" ונזכה 
לגאולת עולם ברחמים גדולים במהרה בימינו אמן.

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך
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לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

רבי נפתלי כץ- 
סמיכת חכמים זי"ע
כד טבת

רבי נפתלי בר' יצחק כץ בעל סמיכת חכמים נולד 
בשנת ת"ב בערך, אביו רבי יצחק היה דרשן בעיר פראג 
ולובלין. רבינו היה מגזע קדושים וטהורים נכד המהר"ל 

מפראג יליד אוסטראה המעטירה.

בהגיע עתו עת דודים נשא לאשה את מרת אסתר 
אב"ד  ז'ק  יוסף שמואל שמעלקא  רבי  בת  שיינדל 
אוסטראה, אשר מינהו לראש ישיבה וגבאי בית המדרש 

אותו הקים מכספו בעיר אוסטראה.

באותה עת עזב אביו את מקום כהונתו בעיר סטעפאן 
לטובת העיר לובלין, ורבנו הוזמן למלא את מקום אביו, 
רבנו כיהן כאב"ד סטעפאן שנים מספר ואף כתב ספר 
תורה בכתב ידו אשר נכנס ברוב פאר והדר לבית הכנסת 
הגדול בעיר, כל שבת שמברכין בו את החודש או בהגיע 
אורח נכבד לשבת, היו בני העיר קוראין בספר תורה זה, 
שנים לאחר שנפטר רבנו פרצה בעיר סטעפאן שרפה 
גדולה אשר כילתה את כל העומד בדרכה את בית הכנסת 
וכל מה שהיה בתוכו וכשהגיע לארון הק' נכבה האש 

וספר התורה ניצל, ויהי לפלא.

חזר  שמעלקא,  שמואל  רבי  חותנו  פטירת  עם 
לאוסטראה למלאות מקום חמיו ולכהן כאב"ד ור"מ 

אוסטראה וגליל אוקראינה כולה.

בשנת ה'תנ"א הוזמן לכהן כאב"ד פוזן שבפולין והגליל, 
אך לפני בואו לפוזן סבלו בני העיר לא אחת משרפות 
שכילו בתים שלמים, בהגיעו לדור בעיר קבע מחוץ 
לקירות ביתו ראש של צבי ובתוכו נתן שמות קודש ובכך 

פתר את בעיית השריפות שהיו באיזור זה.

בשנת ה'תס"ד נערכו פרעות ביהודי פוזן ואסון נורא 
פקד את בית רבנו בהלקח מאתו בנו הי"ד.

באותה שנה שנת ה'תס"ד עבר רבנו לכהן כאב"ד ור"מ 
בעיר פראנקפורט דמיין שבגרמניה, שם שקע עצמו 
בתורת הנסתר ובחכמת הקבלה, גילה אחד עשר פרקי 

תהילים שבקריאתם זוכים לישועה.

אולם לא הרבה ארכו ימי שבתו ומנחותו כי ביום כ"ד 
שבט ה'תע"א פרצה מביתו אש ששרפה כחמש מאות 
יהודים נספו, בספר מזכרת לגדולי  וארבעה  בתים 
אוסטראה כתוב כך: " ויען כי מביתו של הג"מ נפתלי 
יצאה ההבערה רצה מושל העיר לתופסו בבית האסורים 
והוכרח הג"מ מוהר"נ כ"ץ לעזוב את העיר למלט את 
נפשו", במקומות אחרים נאמר שמושל העיר הושיבו 

בכלא ושחררו לאחר מכן בתנאי שלא יחזור.

לאחר שעזב את פראנקפורט היה רבנו חותם בהסכמות 
"אוד מוצל מאש נפתלי הכהן".

דוד  משם עבר לפראג לשמש כרב בישיבת רבי 
אופנהיים, שם פגש את נחמיה חיון שהיה חברו של 
שבתאי צבי שר"י אשר הוציא ממנו בעורמה הסכמה 
על ספרו, לאחר שרבנו הבין עם מי יש לו עסק התחנן 
בפניו שיחזיר לו את הסכמתו, אך ללא הועיל, מרוב 

צער חלה רבנו.

מיד לאחר שהבריא עבר לעיר ברסלאו ויחד עם רבי צבי 
אשכנזי המכונה החכם צבי החרימו את נחמיה חיון שר"י.

בשנת ה'תע"ח אחר חג השבועות החליט רבנו לעלות 

לארץ ישראל, שם קיבלוהו כ"נשיא ארץ ישראל" בעיר 
צפת, במהלך דרכו עבר בעיר קושטא )איסטנבול( שם 
חלה את חוליו האחרון, ובכ"ד טבת ה'תע"ט החזיר את 

נשמתו ליוצרו.

צרות רבות פקדו את רבנו במהלך שנות חייו, גלות 
ארוכה עבר בעת שנדד ממקום למקום, שני בניו מתו 
בחייו ואם כל זאת חיי חיים מלאים בתורה ובעבודת ה', 

כתב ספרים מלאי תוכן.

רבינו רבי נחמן מברסלב זיע"א בדרכו לארץ ישראל 
עבר דרך איסטנבול שם השתטח על קברו של רבי 
נפתלי כץ זיע"א, ורבינו חלה שם וכמעט שנסתלק שם, 

ומסופר בשיש"ק )ח"ו, כד(: שהיה זה גם מפאת 
הדבר שבקש ממנו רבי נפתלי שרוצה שיטמן 

בסמוך אליו.

פעם מצאו קמיע שנתן רבי נפתלי כץ 
נגד איזה רוח שנתלבש באיש אחד, והיה 
כתוב בו "לך אל אומין פלך קיוב אל יער 
גרעקוב כי שם מקומך". ורבינו בשהותו 
באומאן בסוף ימיו היה הולך להתבודד 
מחוץ לעיר ביער הנקרא 'יער גרעקוב'. 

תפלות.  מקום  היה  הזה  ביער 
ושם מצאו את הקמיע מהצדיק 

רבי נפתלי כץ בעל סמיכת חכמים 
וכו',  רוח  והשביע  שכתב 

)שיש"ק ח"ג, תקצח: 
ח"ה, עז:( זכותו תגן 

עלינו אמן.

שיר השירים- חלק ב'

בשבוע שעבר דיברנו על שיר השירים, על מעלתו 
וחשיבותו.

אך אם את מרגישה שגם את רוצה 
שיר השירים  להשתתף באמירת 
לאחר הדלקת נרות אבל אין סיכוי 
שזה קורה כי הילדים... ולגמור דברים 
אחרונים שעוד לא סיימתי... ומגיע 
הדלקת נרות ואת יודעת שלשבת 
עכשיו ולהתפלל זה לא לעניין, ולא 
מציאותי, המדור הפעם מוקדש ממש 

בשבילך!

ל  נתחי מההתחלה, כי באמת אי אפשר אז 
ע  ג ר האחרון להספיק הכל!ב

ת  א מומלץ   לשבת  הארגונים 
להתחיל מיום רביעי!

לא קורה שום 
דבר לעוגה 
שממתינה 
ע  ג ו ר ב

במקפיא מיום רביעי, ואם את בכל אופן אוהבת טרי, 
תמצאי לך את הדברים שכן יקלו עלייך את הלחץ ביום 
שישי, כשהעבודה מחולקת ומסודר 
לך בראש מה יש לך לעשות כל יום, 
תגלי שעבודה קלה הרבה יותר וזריזה 

הרבה יותר!

וכשמכניסים שבת כמה דקות קודם 
גם זוכים לתוספת שבת, גם נהנים 
מרוגע ושלווה והכי חשוב נותר לנו 

זמן לתפילה ואפילו לשיר השירים.

שלאחר  גננת,  שרה,  מספרת 
שנהייתה גננת אם, מאוד נלחצה כיצד תוכל להכניס 
שבת בזמן אם היא חוזרת מהגן לאחר נסיעה רק ב- 
1 בצהרים אך לאחר שהחלה לעבוד הייתה מארגנת 
הכל במשך השבוע ומשאירה לעצמה ביום שישי רק 
מקלחות ולבשל את החמין, ומאז היא משתפת שימי 

שישי אצלה הפכו להיות שפויים ובלי לחץ.

אז הכל תלוי בראש שלנו וכמובן החלטות טובות 
ונכונות למאמץ. שבת שלום ומבורך.

הלכות שבתמוסיף והולך
הלכות הדלקת הנר

אישה ששכחה להדליק נרות שבת פעם 
אחת- מעתה תצטרך להדליק נר נוסף כל 
ימיה, אבל אם השאירה אור חשמל דולק לכבוד 
שבת )ואפילו המכוון על ידי שעון שבת( אינה 

צריכה להוסיף נר נוסף.

ולא  שבת  נרות  להדליק  רצתה  אם 
יכלה להדליק מסיבות שאינן תלויות בה 
כגון שהיתה חולה בבית חולים או שהיו 
אילוצים שמנעו ממנה להדליק נרות שבת 
וכן כשהבעל הדליק נרות בבית במקומה, 

לא קנסו אותה חז"ל.
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לכל פגז יש כתובת

אומרים שבכל דבר בחיים יש יתרונות וחסרונות, אנחנו רק צריכים לבחור על 
איזה צד אנחנו מסתכלים.

אז כן, גם ללחימה בגשם ובקור, מצד אחד זה קשוח ביותר, הקור חודר עד 
העצמות, השרירים נתפסים וקשה להתנייד עם מעילים ושכבות, מצד שני, גם 
האויב סובל מהקור והוא בנוסף לתלאות המזג אוויר סובל מרעב, עייפות וחולשה.

ולנו יש ציוד טוב יותר, משקפות לראיית לילה, תמיכה אווירית ועוד הפתעות 
מיוחדות שאי אפשר לדבר עליהן, אז כן, יש לנו נס גדול שהלחימה היא בחורף 

והיום קצר, למרות הקושי.

באחד מהימים הקפואים שהיו עד כה, גשם שוטף מכל מקום והראות קשה, קשה 
מאד אפילו. אנחנו נמצאים בלב עזה, נחים מעט מהקרבות )עד כמה שאפשר לנוח 
בגשם( ומנסים לחשב סיכונים, איפה כדאי להסתתר וזוכרים כל הזמן שאנחנו לא 

מצליחים לראות כמעט כלום בתנאי המזג אוויר הזה. 

אנחנו דנים ארוכות ומחליטים, שככל 
הנראה גם האויב לא רואה כלום בריאות 
הזו וככל הנראה לא יהיו הפגזות כבדות 
בשעות הקרובות ומסתתרים בתוך שוחה 

קרובה שמצאנו.

יורד  אנחנו בשוחה, רעש של הגשם 
בעוצמה, רעמים וברקים ובין לבין אנחנו 
שומעים הפגזות, אבל אנחנו לא יודעים 
ומה  נופלים  כמה רחוק מאיתנו פגזים 
קורה מסביב ומתפללים שנצא לשלום 

ללא שום פגע.

עוברות השעות, הגשם נחלש, אנחנו 
קמים ממקום המסתור שלנו, מנסים לראות 
מה קורה מסביב והמפקד צועק, זהירות, 

כל השטח מלא פגזים!

מסתובבים סביב ורואים בתוך השלוליות עשרות )!!( פגזים שלא התפוצצו )!!( 
בנס אחד גדול!

לכל פגז יש כתובת, כנראה שהכתובת של הפגזים בעזה היה לסיים את התפקיד 
שלהם בתוך שלולית של מים וייתכן שהיה לפגזים כתובת אחרת אך שומר ישראל 

הסיט אותם ברגע האחרון, הישר לתוך שלוליות.

הלחימה לא קלה, תנאי השטח קשים, אבל אנחנו רואים כל הזמן ניסים. תודה אבא!

ואפילו בהסתרה שבתוך ההסתרה, בוודאי גם שם נמצא ה' יתברך.

כמה מכם מרגישים את העבדות שבשגרה? כולנו אנשים "חופשיים" 
לכאורה, אבל בפועל אנחנו כבולים בכל כך הרבה כבלי עבדות: 
עבודה, משפחה, מעגלים חברתיים. ונכון שכולנו רוצים עבודה משפחה 
וחברים ושגרה בריאה ויציבה, אבל בפועל יום רודף יום, משימה 
רודפת משימה, אילוץ רודף אילוץ, ואנחנו מרגישים נעים במעגל 

אינסופים של מחויבויות. וזו בדיוק העבדות של ימינו.

העבדות שעליה אנחנו קוראים בתורה היא לא סיפור היסטורי על 
אבותינו הקדומים, אלא היא הסיפור על החיים שלנו ממש. והעבדות 
שלנו היא לא רק העבדות לחיי השגרה, אלא גם העבדות לתאוות 

להמכרויות לסטנדרטים חברתיים לחיי מותרות.

אבל החירות האמתית היא לא להפסיק לעבוד או "להשתחרר" 
מהמשפחה, חלילה. אלא החירות האמתית היא להרגיש את האור 
הגדול בכל מה שאתה עושה בחיים. כי בכל דבר יש אור ותכלית. 
וכשהאדם מחובר אל התכלית הוא עושה כל דבר בחשק ובחיות 
ובהתלהבות, מתוך רצון ובחירה, מתוך עבודת ה', להיות שולט בתאוות 

ולא נשלט על ידיהן.

הבעיה היא שכאשר האדם נתון בלחץ השגרה והמטלות השוטפות, 
אין לו אפילו פנאי ויישוב הדעת לחשוב על משמעויות, לחפש ולמצוא 
ולהרגיש באמת את האור. ולכן כאשר משה מגיע לגאול את עם 
ישראל ומדבר איתם על ה' ועל אמונה ועל תכלית לעם ישראל – הם 

לא שומעים אל משה 
"מקוצר רוח ומעבודה 

קשה".

מסבירה  והתורה 
כך  כל  ו  שאנחנ
בעבדות  שקועים 
שלנו עד שאנחנו לא 
מצליחים "להוציא את 
האף מהקונכיה", לא 
מצליחים לראות מעבר 
הקטנות  למשימות 
הטפשיות,  ולתאוות 
מסוגלים  לא  אנחנו 
להתחבר עם האמונה, 
עם התכלית, עם האור.

ן  הראשו והצעד 
הגאולה  אל  בדרך 
הוא קודם כל להרגיש 
גלגלי  המצוקה.  את 
הגאולה התחילו לנוע 
במצריים, רק כאשר 
שבני ישראל התחילו 

להיאנח ולצעוק, רק כשהם הרגישו את הלחץ והתחילו להרגיש 
במצוקה אמתית.

אל תחכה עד שהשגרה והעבדות "יהרגו" אותך. תתחיל כבר 
עכשיו לצעוק אל ה' מן המצר, תרגיש שאתה בעבדות ותבקש מה' 
שירחם עליך – ואז אתה תראה שהלב שלך ייפתח להקשיב בקול 
משה והצדיקים שילמדו אותך ללמוד אמונה, לקבוע עיתים לתורה, 
לעבוד על המידות ועל שלום הבית ולהכניס יותר אור לחים שלך, 

ואז תוכל לחיות חיים של חירות אמתית.

שבת שלום.

מצוי ומשגיח
סיפורי השגחה פרטית

מידה טובה
התורה- ספר לימוד לחיים

הרב נתן ארוש
בנו של הרב שלום ארוש 

שליט"א

"להניח את הברכה בביתכם"
ערב מחזק, ומלא ישועות אצלכם בבית

02-5308000 | 052-6672221

תתארגנו, אנחנו מגיעים עד אליכם!
רוצים חיזוק אצלכם בשכונה? או אפילו חיזוק עם קומץ שכנים?

אנחנו כאן! 02-5308000 | 052-6672221
)*מגיעים לדרום ולצפון, ללא עלות(
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קנאת אחים חלק ב'

בשבוע שעבר סיפרנו על מויישי שקיבל מתנה יפה מהדוד שבא לבקר ועל הקנאה שיש 
לאחיו הגדול, דיברנו גם על הניסיון באמונה שאליו נקלע אחיו הגדול של מויישי, אך היום 
נדבר על מויישי בעצמו, מקבל המתנה, כן תתפלאו אבל גם לו יש ניסיון באמונה והנה מייד 

תוכלו לראות מה חושב מויישי בראש מייד כשמקבל את המתנה:

תגובה א:

המתנה שקיבלתי היא שלי, כנראה שהדוד שלי אוהב אותי יותר מכולם, ואני החשוב ביותר 
מכל האחים. מחשבה כזאת גם תגרור תגובה לא נעימה, חליל, כלפי האחים כמו: "מה לעשות 

שהוא נתן לי, חבל שאתה מקנא, כנראה אתה לא שווה..."

תגובה ב:

ה' רצה שאני יקבל את המתנה, ואין לי במה להתגאות רק להודות לה' על המתנה ולא 
להתרברב ליד האחים שלי. מחשבה כזאת תגרור תגובה שונה לאח שלא קיבל מתנה לדוגמא: 
"אני ממש לא שמח שרק אני קיבלתי את המתנה, הייתי שמח יותר אם גם אתה הייתה מקבל 

מתנה ועכשיו כשאני רואה שאתה כל כך רוצה גם, אני מרגיש שהשמחה שלי לא שלמה"

ולנו נותר רק לבחור, איזו מחשבה ואיזו תגובה אנחנו רוצים להגיב? זה תלוי רק בנו!

זוכה פרשת מקץ: יוסף חיים, אלעד.זוכה פרשת תזריע מצורע: גבריאל פנחסוב, רכסים.

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

תשובה: הרב יצחק כדורי זצ"ל, יום פטירתו השבוע, כ"ח טבת
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מלחמה על הבית, פרק י'

הורים יקרים, המלחמה עודנה בתוקפה ואנו חווים 
כבר תקופה ארוכה ימים לא פשוטים. הידיעות שאנו 
נחשפים אליהם חדשות לבקרים, והמצבים הרגשיים 
הטעונים כתוצאה מהמשך הלחימה, ממשיך להעלות 
ולהציף את רף החרדה שלנו. וכאשר החרדה עולה, 
אנחנו מתמודדים בצורה מעט שונה או אפילו מוזרה 
ממה שאנחנו רגילים. אנשים רבים משתפים ש: "אני 
לא יודע מה קרה לי, אני לא מכיר את עצמי ככה"... 
כל זה מועצם במיוחד, ולפעמים אפילו מתפרץ בצורה 
קשה, אצל מי שגם ככה לא תמיד נמצא במצב מאוזן. 
הנושא שלנו היום הוא: ילדים ומתבגרים עם הפרעות 
קשב, והפעם הדגש הוא על התמודדות הילדים עם 

מצבי חרדה, שמשליכים הן על יכולות הלמידה 
והן על ההתנהגות.

הפרעת קשב וריכוז וחרדה

וריכוז,  למרות שהפרעת קשב 
וחרדה, הם שני מצבים קליניים 
שונים לחלוטין, אצל רבים מהילדים, 

הם יופיעו יחדיו. למעשה, בערך 40% 
מהבוגרים הצעירים שסובלים מהפרעות 

קשב, מתמודדים במקביל גם עם הפרעת 
חרדה. הפרעות קשב וריכוז, מתבטאות בקשיים 

ביכולות הקשב והריכוז. קושי להתרכז בגירוי ספציפי 
לאורך זמן, נטייה משמעותית להסחות דעת, התנהגות 
חולמנית ומפוזרת, קשיים בהתארגנות, במיקוד וסיום 
משימות, בניהול זמנים ועוד. כאשר הפרעת קשב 
וריכוז כוללת היפראקטיביות, ניתן להבחין גם ב-אי 
שקט, תנועתיות יתר ובמרץ רב, אשר עשויים להיות 
מלווים באימפולסיביות ולעיתים גם בהתפרצויות זעם 

ובתנודתיות רגשית.

החמרה בסימפטומים

כאשר הפרעת קשב וריכוז והפרעת חרדה מתקיימות 
זו לצד זו, המצב עלול להחריף פי כמה, ובפרט בתחושת 
חוסר שקט וקשיים משמעותיים להתרכז בדבר אחד 
ובפרט בלמידה ללא גירויים. ברקע, קיימת דאגה קבועה 
בנוגע לנושאים שונים, תחושה שהילד חי ״על הקשקש״, 

תחושת מתח קיצוני, עייפות תמידית ובעיות שינה.

כמו כן, במצב שבו הפרעות קשב וריכוז מתקיימות 

לצד חרדה, עשויה להופיע החמרה בסימפטומים של 
הפרעת הקשב והריכוז, היות שהחרדה מייצרת מחשבות 
ורגשות אשר מקשים להתפנות ולהתרכז במשימות 
שמולנו. ננסה להיכנס לראש של הילד, ונסו להיזכר, 
במצב בו: דאגתם כל כך לגבי דבר מסוים, עד כדי 
שלא הצלחתם להתרכז בשום דבר אחר, זה בוודאי 
היה מצב קשה. עלינו לדעת כי עבור ילדים הסובלים 
מהפרעת קשב וריכוז וחרדה, זהו מצב כמעט יום-יומי.

לכן, בתקופת מלחמה זו, כאשר כמעט לכל הילדים 
הסובלים מהפרעות קשב וריכוז קיימת גם חרדה, נדרש 
להתמודד איתם בצורה יותר מכילה, יותר מוסברת, 
יותר מסודרת, פחות מוקפדת, ומבחינה טיפולית, נדרש 

לפנות לאבחון, הדרכה וטיפול מתאים.

מה עובר על "ילדי קשב" בזמני מתח?

חוסר  חרדה,  מייצר  הנוכחי,  המצב 
ודאות ותחושת חוסר אונים בכולנו, 
קשב  הפרעת  עם  ילדים  אצל 
לרגישות  נוטים  הם  מועצם.  זה 
יתר, חלקם סובלים מקשיי ויסות, 
כלומר, הם אימפולסיביים, רגשניים, 
נוטים לשבש את מחזורי השינה והערות, 
ורגישים לרעש. בנוסף יש מהם בעלי סקרנות 
רבה ולכן: יש להם נטייה לדעת הכל, לשמוע הכל, 
גם מהחדר השני וגם כשנראה שהם  "כאילו" עסוקים. 
הם צמאים למידע שישתיק את החרדה שלהם, ולכן 
ישהו זמן ממושך יותר בחברת מבוגרים, יתעניינו, ישאלו 
וירצו לשמוע ולראות גם דברים שהתכנים בהם קשים 
ומאיימים. לעיתים עקב סקרנותם, הם עלולים גם לחפש 
באופן מכוון את התכנים האלה, ובדור הסמרטפונים זה 
זמין וקל. בעקבות קשיי הויסות והאימפולסיביות, הם 
מתקשים יותר לשבת בבית וזקוקים לפעילות נמרצת 
יותר, כ"כ יש דחף להשתעמם בקלות רבה יותר ולעבור 
בצורה חדה בין הפעילויות. יש מהם שסובלים בעיקר 
גם בתחום השמיעתי, ולכן רף הרגישות לרעש יעלה 
ובפרט מהאזעקות ומה"בומים", ילדים אלו יהיו עסוקים 
זמן ממושך בתקשורת של: היה אזעקה או לא היה.
הם נוטים להפוך יום ולילה, לשבור את המסגרת, וכך 

להימצא עוד יותר במצב של תוהו ובוהו.

בעת הזו, שכולם גם ככה במצוקה ולחץ, קשיים 
אלו מקרינים על שאר בני המשפחה ומשבשים את 

מהלך היום של כולם ואנחנו מרגישים שכולנו ממש 
"חיים על הקצה".

לכן, חשוב מאוד:

1. לבנות מסגרת ברורה של יום ולילה. 

2. הלילה נועד לשינה ונדרש להם זמן שינה מלא, 
נדרש לעשות את כל המאמצים ליצור שינה בזמן.

3. בבוקר יש להעיר אותם בזמן סביר ולאפשר להם 
להתארגן בנחת.

4. אין לדלג בתקופה זו על ארוחת הבוקר וחשוב 
להרגיל תזונה מלאה ובריאה. 

5. ילדים המטופלים תרופתית, חובה לקחת את 
התרופה בצורה סדירה ואחרי אכילה. 

6. במקביל או לא לטיפול התרופתי, חשוב לקבל 
הדרכה מסודרת )בע"ה אפשר גם אצלי( איך לעבוד 

עם הילד, ולא רק לצרכי לימודים.

7. נדרש לבנות סדר יום, הכולל זמנים של למידה, 
סוג של פעילות, ארוחות בשעות קבועות, וכל דבר 

שייצר מערכת שעות ברורה ויציבה.

8. תמיכה נפשית, שיחות עם הילד, הרגעה, הבנה 
למצבי מתח וכדו' הם נדרשים מאוד בתקופה זו.

9. זמן איכות עם אחד ההורים הוא קריטי על מנת 
להצליח. 

לכל  ומרגיעות  משותפות  פעילויות  תייצרו   .10
המשפחה: משחקי קופסה, משחקי חברה, בישול 
משותף, למידה משותפת, פעילות גופנית ויציאה לטיול 
קצר בקרבת מקום מוגן, או כל פעילות משפחתית 
אחרת שמתאימה לכם ולילדים. אל תהססו לפנות 
לעזרה. אתם יכולים להתייעץ איתי בכל שאלה הקשורה 

להפרעת קשב, ואשתדל בע"ה לעזור.

בדיחות הדעת

עם הארץ מגיע לאחר 120 שנה לב"ד של מעלה, 
לאחר המשפט מצביע המלאך אל מקומו בכולל 
שבגן עדן, נשמתו נכנסת לכולל והלה לא מבין כלום 
הכל זר לו דברי הגמ', טושו"ע, ראשונים, אחרונים, 
נשמעים לו כשפה זרה, ולכן פונה אל המלאך ואומר 
לו נראה לי כי חלה טעות ואין מקומי כאן, המלאך 
מוציא רשימה של משרד הדתות ואומר לו אני לא 
יודע, אבל אצלי אתה רשום כאברך הלומד יום שלם.

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 
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